
شهرستانها   7دوشنبه 14 فروردین   1402- 12 رمضان 1444 - 3 آوریل 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  5955

مدیرکل حفاظت محیط زیست لرســتان از پیگیری برای 
ثبت تالاب های این اســتان در »رامســر سایت« خبر داد.
بــه گزارش مهــر، حیــات در روی زمین وابســته به آب 
است و تالاب ها، شــریان های حیاتی زیست کره محسوب 
می شوند، همچنین تالاب ها جز پر تولید ترین محیط های 
طبیعی هســتند که ذخیــره آب و کاهش بلایای طبیعی 
به ویژه ســیلاب از کارکردهای آن ها محســوب می شود.
استان لرستان با ظرفیتی بی نظیر در حوزه طبیعت گردی 
و صنعت اکوتوریســم دارای تالاب هایی است که هرکدام 
می توانند به عنوان فرصتی بی بدیل در این حوزه موردتوجه 
قرار گیرند، یکی از اقدامات اساســی و مهمی که از ســوی 
اداره کل محیط زیســت لرستان در دستور کار قرار گرفته 
موضوع احیای این تالاب ها و همچنین ثبت آنها در »رامسر 

سایت« برای حفاظت بیشتر است.
علی سالاروند مدیرکل حفاظت از محیط زیست لرستان با 
بیان اینکه در اســتان لرستان ۱۴ تالاب وجود دارد، اظهار 
داشــت: این تالاب ها شــامل تالاب های ۱۱ گانه پلدختر، 
»بیشــه دالان« بروجرد، »تنور در« دورود و »خروســان« 

شهرستان ازنا هستند.
مدیرکل حفاظت از محیط زیست لرستان در ادامه سخنان 
خود با تاکید بر اینکه اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
طی یک سال گذشــته پیگیری مباحث مربوط به احیای 
تالاب های استان بوده اســت، افزود: طرح های حفاظت از 
زیســت بوم های تالابی استان در حال طی مراحل تصویب 
در کمیســیون هایی امور زیربنایی و شــورای برنامه ریزی 
اســتان است که متأسفانه طی ســال های گذشته مغفول 

مانده بود.
مدیرکل حفاظت از محیط زیســت لرســتان با تاکید بر 
اینکه هدف ما این اســت که در ایــن رابطه هم نظر همه 
دســتگاه های اجرایی و مرتبط اخذ شود و هم انتفاع مردم 

در تالاب ها دیده شود، بیان داشت: در این راستا نظر مردم 
و جوامع بومی و محلی از سوی مشاور محیط زیست استان 
اخذ شــده است و منتظر نظر دســتگاه های اجرایی عضو 

کمیسیون امور زیربنایی استان در این خصوص هستیم. 
ســالاروند، تصریــح کرد: مشــاور تلاش کرده کــه ابتدا 
ارزش های تالاب ها را برای مردم تبیین کند و سپس تلاش 
کرده که مشاغل جایگزین را برای مردم ارائه و تبیین کند 
تا به ارزش های تالاب ها بیشــتر پی ببرند.وی، نمونه موفق 
در این رابطه را روستای »کپر جودکی« بروجرد دانست به 
طوری که مطالبه مــردم در حال حاضر حفاظت از تالاب 
بیشه دالان بروجرد است چون به ارزش جذب اکوتوریسم 

و انتفاع بالا در این زمینه پی برده اند.

وی با اشــاره به اســتقبال و بازدید گردشــگران داخلی و 
خارجی از روســتای کپر جودکی بروجرد گفت: از مزایای 
این امر ایجاد اشــتغال، فروش صنایع دستی مردم منطقه، 
ایجاد بوم گردی ها و امکانــات لازم در این رابطه بوده، به 
طوری که درآمد مردم از رونق گردشگری چند برابر برنج 

کاری در این منطقه و تالاب ها است.
سالاروند با اشاره به پیگیری برای ثبت تالاب های لرستان 
در »رامســر سایت«، عنوان کرد: متأســفانه طی هفت تا 
هشــت سال گذشته یک سری نواقص در این رابطه وجود 
داشــته که رفع نشــده و این بحث ابتر مانده بود، در این 
راستا با تلاش و پیگیری صورت گرفته از طریق دفتر امور 
تالاب های ســازمان محیط زیســت در صدد رفع نقص ها 

هستیم تا تالاب های استان در »رامسر سایت« ثبت شوند.
وی تاکید کرد: اولویت ما ثبت این تالاب ها و حتی دریاچه 
»گهر« و غار »ماهی کور« در »رامســر ســایت« است تا 
بتوانیــم در این رابطه از کمک های بین المللی اســتفاده 
کنیم.مدیرکل حفاظت از محیط زیســت لرستان در ادامه 
سخنان خود با اشــاره به اینکه تالاب »گوری بلمک« که 
در دهه ۸۰ با ایجاد زهکش دچار تقریباً خشــک شــده و 
به مردم واگذار شــده است و مقدار کمی  از آب تالاب باقی 
مانده، ما بقی تالاب ها در شــرایط بهتری قرار دارند، گفت: 
در رابطه با این تالاب نیز در حال رایزنی با مردم هســتیم 
تا بتوانیم این مشکل را حل و با همکاری خود مردم دوباره 
تالاب را احیا کنیم، همچنین انتفاع مردم در این رابطه نیز 

تحقق پیدا کند.
وی افزود: در قسمت های محدودی از تالاب »بیشه دالان« 
در گذشته زهکش هایی ایجاد شده که خوشبختانه با دستور 
دادســتان و کمک قابل تقدیر فرماندار محترم شهرستان 
بروجرد این زهکش ها نیز پرُ می شــوند و آب تالاب پایدار 
تر خواهد شد و مقدار بیشتری از سال در تالاب آب وجود 
خواهد داشت.مدیرکل حفاظت از محیط زیست لرستان در 
رابطه با تالاب »تنور در« دورود نیز، بیان داشــت: در دهه 
۸۰ یک سری گلخانه و مزارع پرورش ماهی در این منطقه 
ایجاد شــده که بعضی مواقع این مراکــز برای عرصه آبی 
تالاب مشــکل ایجاد می کنند که با مکاتبات صورت گرفته 
از طریق سازمان محیط زیست، به دنبال هم احیای تالاب 

و هم تحقق انتفاع مردم در این منطقه هستیم.
سالاروند گفت با همت مردم و مسئولین امیدواریم بتوانیم 
تالاب های اســتان را بــه جایگاه واقعی خود برســانیم و 
این اکوسیســتم های ارزشــمند را حفظ و احیا کنیم و در 
کنوانسیون رامسر ثبت کنیم و نهایتاً این مواهب و امانات 

الهی را به نسل های بعد برسانیم.

پیگیریبرایثبتتالابها

گامی  دیگر برای احیای تالاب های لرستان
مدیرکلاستانداردخوزستان:

دپویطولانی،استانداردکالاهارا
زیرسوالبردهاست

گروه شهرســتانها - مهدی ربیع: مدیرکل استاندارد خوزستان گفت: دپوی 
کالاها در انبارها و نگهداشت آن ها در لنگرگاه گاهی آنقدر طولانی است که باعث 
می شود اســتاندارد بودن کالا زیر سوال برود.علی داوودی در جمع خبرنگاران با 
اشاره به نقش استاندارد در تسریع در خروج کالا از بنادر و سرعت بخشی به این 
فرایند گفت: خروج و تســریع کالاهای وارداتی با نگاه فرابخشی از سوی سازمان 
اســتاندارد رخ داده اســت.او افزود: دپوی کالاها در انبارها و نگهداشت آن ها در 
لنگرگاه گاهی آنقدر طولانی است که باعث می شود استاندارد بودن کالا زیر سوال 
برود.مدیرکل استاندارد خوزستان تصریح کرد: اما با توجه به این شرایط و با نگاه 
فرابخشی، اقدامات و سیاست هایی انجام شده است که منجر به تسریع در خروج 
کالا از بنادر شد. داوودی با اشاره به ۳۶۶ مورد نمونه برداری آزمون از این مواد در 
سال جاری، گفت: خوشبختانه کم فروشی و خطاهایی که وجود دارد در واحدهای 
تولیدی اســتان نسبت به استان های دیگر کمتر است به شکلی که از این تعداد 
آزمون انجام شــده، ۲۰۵ مورد مطابق استانداردها بوده اســت. او ادامه داد: مواد 
پیش بسته بندی که توســط واحدهای داخل استان تولید می شود  و همچنین 
موادی که از ســایر استان ها وارد استان می شود مورد بررسی قرار می گیرند و بر 
استاندارد بودن این مواد نظارت می شود. مدیرکل استاندارد خوزستان بیان کرد: 
نمونــه برداری حین تخلیه و نمونه بــرداری در انبارها پیش از اظهار و همچنین 
حمل یکسره کالاها از جمله اقداماتی است که به تسریع تخلیه کالا در بنادر کمک 
می کند. و این مساله بیانگر همکاری اداره کل استاندارد به منظور تسریع در روند 
خروج کالا است. ترخیص کالا بدون اخذ کارمزد دولت نیز از دیگر اقدامات انجام 

شده در این زمینه است.

مدیرعاملشرکتبهرهبردارینفتوگازآغاجاری:
امسالهیچحادثهایدرنفتوگازآغاجارینداشتیم

گروه شهرســتانها: مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفــت و گاز آغاجاری 
گفت:خوشــبختانه سال ۱۴۰۱ هیچ حادثه ای در شــرکت نفت و گاز آغاجاری 
رخ نداد.جواد تقی زاده در نشســت خبری با اصحاب رســانه اظهار کرد: شرکت 
بهره برداری نفت و گاز آغاجاری از لحاظ اهمیت دومین شرکت نفتی ایران است و 
یک ششم نفت کشور را خوشبختانه سال ۱۴۰۱ هیچ حادثه ای در شرکت نفت و 
گاز آغاجاری رخ نداد می کند.او افزود: ۲۰ درصد خوراک پتروشیمی های ماهشهر 
توسط شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری تأمین می شود. مدیرعامل شرکت 
بهره برداری نفت و گاز آغاجاری با اشــاره به این که اقتصاد ایران تک محصولی و 
وابسته به نفت است، تصریح کرد: در واحد نمک زدایی مارون دو روزانه ۱۱۰ هزار 
بشکه ظرفیت فرآوری وجود دارد و نفت نمک زدایی شده در این واحد پس از ورود 
به واحد نمک زدایی، طی چند مرحله آب و نمک گرفته و نفت تصفیه می شــود.
تقی زاده گفت: با انجام تعمیرات اساسی مخزن ثقلی واحد نمک زدایی مارون دو از 
هدررفت روزانه ۳۰ هزار بشکه نفت جلوگیری می شود.او با بیان این که واحد های 
عملیاتی شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری ۲۴ ساعته در مدار هستند، ادامه 
داد: مخزن ثقلی واحد نمک زدایی مارون دو ۱۷۰هزار بشکه ظرفیت نفت دارد و 
بزرگترین مخزن ثقلی مناطق نفت خیز جنوب است.مدیرعامل شرکت بهره برداری 
نفت و گاز آغاجاری یادآور شد: آخرین تعمیرات اساسی ۱۸ ماه طول کشید و یک 
سال تولید نفت در این شــرکت ۸ برابر عوارض آلایندگی پرداخت شده نفت به 
خوزستان است. تقی زاده با بیان این که از برنامه تعمیرات اساسی جلوتر هستیم، 
گفت: زمانی می توانیم نفت را صادر کنیم که کیفیت داشته باشد و قسمت عمده 
نفت در مخزن ثقلی واحد نمک زدایی مارون دو نمک زدایی می شــود.او با بیان 
این که می خواهیم یک نمونه موفق کنترل پروژه در حوزه نفت باشیم، یادآور شد: 
خوشــبختانه سال ۱۴۰۱ هیچ حادثه ای در شرکت نفت و گاز آغاجاری رخ نداد.

مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری با انتقاد از انحلال آموزشگاه های 
فنی نفت در دولت گذشــته، یادآور شد:  در دوره گذشته در حالی آموزشگاه های 
فنی نفت نابود شد که مایه اشتغال زایی بودند اما اکنون در صورتی که نیرو های ما 
بازنشسته، ترک خدمت، فوت و یا انتقالی داشته باشیم اجازه استخدام نیرو نداریم 
در حالی که هرگاه کمیســیون انتقال نفت تشکیل می شود بیشترین درخواست 

انتقال از شرکت نفت و گاز آغاجاری است.

شهرستانبابلدچارمحرومیتآباست
امام جمعه بابل با بیان اینکه مســئولان نظام در میان و کنار مردم حضور دارند، 
جای قدردانی دارد، گفت: متاسفانه در بعضی از امور، در محرومیت هستیم، بعد 
از ۳۰ ســال که کلنگ  سد البرز زده شــد، هنوز ما دچار محرومیت آب هستیم.

حجت الاسلام مجتبی روحانی در جلسه شورای  اداری شهرستان بابل، اظهار کرد: 
حضرت امام بر این باور بودند که اصلاح امور کشور، جز با حکومت اسلامی  میسر 
نمی شــود.وی افزود: به حق باید گفت، بنیان نظام اســلامی  با ۹۸.۲ درصد رای 
مردمی، افتخار و شرفی بود که با تدبیر امام بوجود آمد.امام جمعه بابل با بیان اینکه 
جمهوریت، مدیون اسلامیت است، گفت: مهم ترین شعار اسلام، مساله عدالت و 
عدم تبعیض اســت.امام جمعه بابل خاطرنشــان کرد: در مسأله طرح هادی، آمار 
استانی ۴۶ درصد است که این میزان در شهرستان بابل ۳۲ درصد است.وی افزود: 
بسیاری از سرمایه گذاران از شهر بابل فراری هستند، حرفشان این است که مدیران 

ما را با چالش روبه رو می کنند و دچار مشکل می شویم.

پلمب۷واحدصنفیدرمیانه
بهدلیلرعایتنکردنشئوناتماهمبارکرمضان

فرمانده انتظامی شهرســتان میانه گفت: ۷ واحد صنفی در میانه به دلیل رعایت 
نکردن شئونات ماه رمضان پلمب شدند. سرهنگ محمدتقی سلطانی با اشاره به 
اجرای طرح نظارت بر اماکن عمومــی و اصناف در ماه مبارک رمضان خبر داد و 
گفت: با متخلفان برخورد قاطع و قانونی خواهد شد.وی افزود: در این بازدید توسط 
مأمــوران پلیس نظارت بر اماکن عمومی بیش از ۷۰ مورد واحد صنفی بازدید که 
از آن تعداد ۱۷ مورد اخطار پلمب و ۷ مورد نیز به خاطر رعایت نکردن شــئونات 
ماه مبارک رمضان پلمب شدند.سرهنگ محمدتقی سلطانی افزود: برای واحدهای 
صنفی متخلف در این ماه اخطار پلمب صادر می شود و در صورت تخلف هیچ گونه 
اغماضی صورت نخواهد گرفت.به گزارش ایســنا، به نقل از پایگاه اطلاع رســانی 
پلیس، وی ابراز کرد: امروز پلیس خدمتگزاری به مردم متدین را برای خود افتخار 

می داند و تکریم شهروندان عزیز را در راس ماموریت های خود قرار داده است.

اخبار کوتاه

رویداد گردشــگری اردبیل ۲۰۲۳ فرصتی استثنایی برای 
معرفی ظرفیت های گردشــگری منطقه اســت اما شهر در 
زمانــی که به این رویداد اختصــاص یافته، به لحاظ بصری 
آماده میزبانی نیســت.به گزارش مهر،  ســازمان همکاری 
اقتصادی اکو حدود ۵۸ ســال گذشته با هدف ایجاد اتحاد 
تجاری، کمک به رشــد صنعت گردشگری و رشد پیشرفت 
منطقه ای با حضور ایران، ترکیه و پاکستان تشکیل شد که 
همزمان با وقوع انقلاب اسلامی ایران این سازمان بعد از ۱۵ 

سال فعالیت مشترک به کار خود پایان داد.
پس از چندین ســال دوباره این سازمان از سال ۱۳۷۲ و با 
عضویت ۱۰ کشــور که بیش از ۴۰۰ میلیون نفر جمعیت 
دارند، با هدف رشــد اقتصادی کشــورهای عضو و ارتقای 
تجارت بین منطقه ای با حذف موانع تجاری، بهبود وضعیت 
زندگی، گســترش همکاری هــای متقابــل در زمینه های 
اجتماعــی، اقتصــادی، فرهنگــی، علمی و فنی، توســعه 
زیرســاخت های حمل و نقلی فعالیت خود را آغاز کرد.هم 
اکنون که از عمر ســازمان اکو بیش از ۳۰ ســال می گذرد 
در تلاش هســتند از فرصت های گردشــگری یک شهر به 
نحو مطلوب اســتفاده کنند و بنا بر سومین نشست وزرای 
گردشــگری کشورهای عضو اکو در ســال ۱۳۹۹ مقرر شد 
سالانه یک شــهر به عنوان پایتخت گردشگری کشورهای 
عضو انتخاب شود که دوشنبه پایتخت تاجیکستان به عنوان 
اولین گزینه پایتخت گردشگری اکو در سال ۱۳۹۹ انتخاب 
شــد و بعد از آن ساری و اردبیل به عنوان گزینه های بعدی 

مورد تصویب قرار گرفتند.
اردبیل سرزمینی که میراث دار تمدن هفت هزار ساله است 
با دارا بودن جاذبه های کم نظیر طبیعی، تاریخی، باستانی و 
تفریحی به واسطه قدمت تاریخی اش و با دارا بودن لقب هایی 
مانند دارالارشــاد، دارالملک، دارالعرفان، دارالامان و نیز به 
دلیل قرار گرفتن در مســیر جاده ابریشــم، رونق اقتصادی 
بسیار خوبی داشته است که تقریباً ۳ سال گذشته یعنی در 
سال ۱۳۹۸ و قبل از شیوع بیماری کرونا از طرف کشورهای 
عضو ســازمان اکو به عنوان پایتخت گردشــگری در سال 
۲۰۲۳ انتخاب شد.میزبانی از کشورهای عضو اکو به عنوان 
پایتخت گردشگری با دارا بودن فضاهای طبیعی گردشگری 
همچون گردنه حیران، منطقه جنگلی فندقلو، چشمه های 
جوشان در دل طبیعت، کوه همیشه سرافراز سبلان، دریاچه 
شــورابیل و مناظر تاریخی فرصت کم نظیری اســت که با 
تلاش، برنامه ریزی و مشــارکت همه ارگان های مسئول در 

توسعه گردشــگری می تواند منافع ارزشمند بی شماری را 
برای این اســتان به ارمغان بیاورد.گام اول و اساســی برای 
میزبانی از این رویداد برنامه ریزی برای اجرای برنامه ها بوده 
اســت؛ که این کار جز با هم افزایی تمامی ارگان ها قابل اجرا 
نیســت.با وجود اینکه تقریباً چند ماه مانده به برگزاری این 
رویداد مهم در اســتان اردبیل انتصابات در اداره کل میراث 
فرهنگی که متولی برگزاری این رویداد است آغاز شد، با این 
حال مدیرکل جدید تا حدودی توانســته خود را با شرایط 
موجود وفق داده و در راســتای اجرای ایــن رویداد برنامه 

ریزی هایی انجام دهد.
حسن محمدی ادیب، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی اردبیل در رابطه با برگزاری این رویداد در 
گفت وگو با خبرنگار مهر، به میزبانی اســتان ساری قبل از 
اردبیل اشــاره و اظهار کرد: می توانیم از تجربیات اســتان 
مازنــدران برای اجــرای برنامه بهتر اســتفاده کنیم.وی با 
بیان اینکه ما باید در طول ۳ ســال گذشــته به دنبال تهیه 
زیرساخت ها و سرمایه گذاری می بودیم که متأسفانه در این 
حوزه کم کاری شده اســت، افزود: برگزاری رویداد اردبیل 
۲۰۲۳ تنهــا بر عهده میراث فرهنگی نیســت و برای اینکه 
بتوانیم از میزبانی این رویداد سربلند خارج شویم لازم است 
همه مردم و مســئولان در این اقدام نقش لازم را ایفا کنند 
که در این راستا کمیته بندی ستاد استانی رویداد با حضور 

مدیران دستگاه های مختلف شکل گرفته است.
از جمله برنامه های مهم پیش بینی شــده برای برگزاری در 
طول رویداد اردبیل ۲۰۲۳ می توان به میزبانی از نشســت 
ســفرای کشــورهای عضو اکو اشــاره کردمدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی اردبیل از ۱۸ برنامه 
مصــوب آماده اجــرا در رویداد اردبیــل ۲۰۲۳ خبر داد و 
یادآور شــد: از جمله برنامه های مهم پیش بینی شده برای 
برگــزاری در طول رویداد اردبیل ۲۰۲۳ می توان به میزبانی 
از نشست سفرای کشــورهای عضو اکو، میزبانی از نشست 
وزرای گردشــگری کشورهای عضو و همچنین حضور ویژه 
در نمایشگاه بین المللی گردشگری تهران در بهمن ماه اشاره 
کرد. محمدی ادیب با بیان اینکه برای اولین بار ۲۷ فرصت 
سرمایه گذاری در بخش گردشگری اردبیل فراهم شده است، 
ادامه داد: این ۲۷ پروژه سرمایه گذاری در بخش گردشگری 
آماده ارائه به ســرمایه گذاران است تا بدون اتلاف حتی یک 
روز، به نام ســرمایه گذاران موافقت اصولی صادر شــده و با 

اهلیت سنجی کار اجرا و عملیاتی در این بخش شروع شود.

وی افزود: در کنار ایجاد فرصت های سرمایه گذاری و اشتغال 
جدید، مــا از رویداد ۲۰۲۳ اســتفاده می کنیم تا در حوزه 
گردشگری، صنایع دستی و میراث فرهنگی استان را با تمام 
ظرفیت ها به مخاطبان معرفی کنیم تا بیشــترین مشارکت 
در توســعه این حوزه را شــاهد باشــیم. مدیــرکل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی اردبیل خاطرنشان کرد: 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ نشست سفرای کشورهای عضو اکو و 
در مهرماه سال مذبور میزبانی نشست وزرای کشورهای عضو 
اکو را در پیش داریم تا بــا ظرفیت ها و قابلیت های اردبیل 
آشــنا شــوند.به گفته محمدی ادیب همچنین قرار است 
همزمان با نشست سفرای کشورهای عضو اکو در اردیبهشت 
ماه جشنواره کوچ عشایر نیز به صورت بین المللی برگزار شود 
تا از این رویداد نیز به نفع اســتان و معرفی اســتعدادهای 
آن اســتفاده شود.می بایست در نظر داشت که ساماندهی و 
زیباسازی شــهر برای میزبانی از رویداد ۲۰۲۳ از مهمترین 
گام ها بوده که به گفته برخی مسئولان محلی درهم ریختگی 
بصری در اردبیل و برنامه ها و اقدامات گذشــته قابل قبول 
نیســتند.این در حالی است که تمام وجوه و اتفاقات بصری 
عاملی تعیین کننده در مواجهه با هر نوع فرهنگ محسوب 
می شــود و در حال حاضر شرایط موجود در فضای شهری 
اردبیل در شأن رویداد فرهنگی جهانی و میزبانی گردشگری 
بین المللی نیست. معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
دادگستری اردبیل نســبت به این آلودگی بصری در مرکز 
استان هشدار داد و گفت: درهم ریختگی بصری موجود در 
اردبیل، روح و روان شــهروندان و کیفیت محیط زندگی و 
زیبا سازی شهر را تحت الشعاع قرار داده است.جلال آفاقی 
وضعیت افسارگســیخته موجود را از عوامل ناهنجاری های 
روانی و الگوهای رفتاری نامناسب دانست و افزود: از مدیران 
شهرداری مناطق و اتاق اصناف و اتحادیه های مرتبط تقاضا 
داریــم در عمل به قوانین و مقررات در ســاماندهی فضای 
شــهری اردبیل همت لازم را داشــته باشند و اجازه ندهند 
حقوق عمومی مردم و شهروندان فدای مقاصد شخصی افراد 

سودجو شود.
ناگفتــه نماند که در وقفه ۳ ســاله برای مهیا شــدن برای 
میزبانی از رویداد ۲۰۲۳ مســئولان استان اردبیل به خوبی 
فرصت مهیا کردن زمینه های میزبانی این رویداد را داشتند 
تا عــلاوه بر ایجاد فرصت های معرفی گردشــگری بکر این 
استان به جهانیان، توسعه اقتصادی، تکمیل زیرساخت ها و 
اشتغال زایی بومیان را نیز هدف گذاری کنند.با اینکه بنا بر 

گفت وگوها و اخبار مدیران و مســئولان برنامه های »رویداد 
اردبیل ۲۰۲۳« از اواخر آذرماه و اوایل دی ماه گذشــته و با 
آغاز سال نوی میلادی شروع شده است اما با کمی گشت و 
گذار در شــهر می توان به وضوح مشاهده کرد نشانی از آغاز 
این رویداد در اردبیل دیده نمی شود و هیچ گونه زیباسازی 
شهری برای میزبانی از این رویداد مهم کشوری انجام نشده 
است! علی رغم تمام مشکلات و کمبودهایی محرز شده در 
راســتای میزبانی اردبیل از رویداد ۲۰۲۳ شــهردار اردبیل 
از تأمین هزینه های زیباســازی شــهر بــرای برگزاری این 
رویداد خبر داده و می گوید: همانند سال گذشته با تصویب 
شورای اسلامی شــهر و از محل بودجه شــهرداری مبلغی 
جهت زیباســازی و آماده سازی شهر برای میزبانی از رویداد 
۲۰۲۳ اردبیل در نظر گرفته اســت.محمود صفری از تلاش 
شهرداری اردبیل برای آماده سازی فضای شهر برای برگزاری 
این رویداد خبر داد و تصریح کرد: ساماندهی و زیباسازی ۴ 
ورودی شهر، ساماندهی سرویس های بهداشتی عمومی شهر، 
نصب الِمان های متناســب با فرهنگ و سنت، رنگ آمیزی و 
نوسازی جدول ها از دیگر برنامه ها برای میزبانی از این رویداد 
بوده است.شــهردار اردبیل از طراحی کتابچه هایی با عنوان 
»فرهنگ میزبانی« توسط سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی 
خبر داد و گفت: این کتابچه در بین بازاریان، اصناف و دیگر 

اقشار مردم توزیع خواهد شد. 
صفری خاطرنشان کرد: در این رویداد تلاش خواهیم کرد تا 
مناطق و اماکن گردشگری شهر را به میهمانان معرفی کنیم 
که معرفی شــورابیل، موزه عمارت شهرداری اردبیل و بقعه 
شیخ صفی الدین اردبیلی، ســایر موزه ها و اماکن تاریخی و 

گردشگری در دستور کار است.
با وجود فرصت های بسیار برای تدارک میزبانی از کشورهای 
عضو اکو در اردبیل اما کم توجهی مســئولان مانع از حفظ 
فرصت ها شــد و با گذشــت چندین ماه از اعلام زمان آغاز 
این رویداد در اســتان همچنان حــال و هوا و رنگ و بویی 
از »رویداد اردبیل ۲۰۲۳« در اردبیل مشــاهده نمی شــود.
بنا بر گفته مســئولان بعد از تحویل سال ۱۴۰۲ مقرر شده 
است کشــورهای عضو اکو در این اســتان حضور یابند اما 
هنــوز اردبیل آمادگی و قابلیت میزبانی از این مســافران را 
ندارد و تنها اســم این رویداد را در این سال ها با خود یدک 
می کشیده است.باید منتظر ماند و دید در ماه های آینده که 
اردبیل میزبان کشــورهای عضو اکو خواهد بود آیا می تواند 

این عقب ماندگی را جبران کند؟

کتابخانه مرکــزی اراک بزرگتریــن کتابخانه 
عمومی در حال ساخت کشور است که در سال 
۱۳۹۳ با حضور وزیــر وقت آموزش و پرورش 
در میدان ســرداران اراک کلنگ زنی شــده و 
عملیات اجرایی این پــروژه نیز از همان زمان 
آغاز شد. اما در سال ۱۳۹۵ به دلیل عدم تأمین 
پیش پرداخت و با تشــدید تورم و مشــکلات 
اقتصادی به تعطیلی کشــیده شــد. پس از ۳ 
سال وقفه، اجرای عملیات احداث و ساخت این 
مجموعه عظیم در سال ۱۳۹۸ با انعقاد قرارداد 
جدید از سر گرفته شد.به گزارش خبرنگار ایلنا، 
این پروژه پس از ۸ ســال کــه از آغاز عملیات 
اجرایی آن می گذرد، همچنان تکمیل نشده و 
در حال حاضر ۷۲ درصد پیشرفت فیزیکی دارد 
و بنابر اظهارات مســئولان استانی قرار است تا 
پایان ســال ۱۴۰۲ به بهره برداری برسد. بیش 
از ۸ سال اســت که پروژه ســاخت کتابخانه 
مرکزی در شهر اراک کلید خورده اما همچنان 
در پیچ وخم احداث ســاختمان، روزگار سپری 
می کند.کتابخانــه مرکزی اســتان مرکزی در 
زمینی به مساحت ۶۲۰۰ مترمربع با زیربنایی 
معادل ۱۸ هــزار و ۵۰۰ متر مربع در ۷ طبقه 
شامل ۵ طبقه مثبت و ۲ طبقه منفی در اراک 
ســاخته می شــود.مخزن کتب مرجع، مخزن 
کتاب، چندین ســالن مطالعه، بازارچه کتاب، 
بخش صحافی، کلاس های فرهنگی، آموزشی 
و هنری، ســایت کامپیوتری، کانون نابینایان، 
آمفی تئاتر، واحدهای فرهنگی، تجاری و اداری 
رســتوران، نمازخانــه و ... از اجزای اصلی این 

کتابخانه خواهند بود.
سرپرست اداره  کل کتابخانه های عمومی استان 
مرکزی با بیان اینکه اراک به عنوان مهد مفاخر 
و مشاهیر کشور آخرین مرکز استان در سطح 
کشور است که دارای کتابخانه مرکزی خواهد 
شــد، گفت:این مجموعه به عنوان بزرگترین و 

عظیم ترین کتابخانه مرکزی در ســطح مراکز 
اســتان ها شــناخته شده و در ســاخت آن از 
مدرن ترین و پیشــرفته ترین ابــزار فرهنگی و 
اجتماعی و به زیباترین شــکل ممکن استفاده 
شــده اســت.علی گودرزی زاده در گفت وگو با 
خبرنگار ایلنا، افزود: برای ساختمان و مجتمع 
کتابخانــه مرکــزی، ۴۰ فعالیــت فرهنگی و 
اجتماعی در نظر گرفته شده که بتواند تمامی 
مطالبات و نیازهای جامعه امروز را در ســطوح 
و سنین مختلف پاسخگو باشــد اما متأسفانه 
فرایند ساخت و احداث کتابخانه مرکزی استان 
مرکزی بســیار با تعلل و کُندی پیش می رود. 
چــرا که بودجه های مورد نیاز این پروژه عظیم 
و بــزرگ، به صورت قطره چکانــی تزریق می 
شود.سرپرســت اداره کل کتابخانه های عمومی 
اســتان مرکزی با تأکید بر اینکه مشکلاتی از 
قبیل نیروی انســانی و فضای فیزیکی یکی از 
عمده ترین مشــکلات نهاد کتابخانه ها است و 
باعث می شــود تا این جریــان به کُندی پیش 
بــرود، اظهار داشــت:  نکته بعــدی فضاهای 
فیزیکی اســت که وجــود دارد و تحت عنوان 
کتابخانه شناخته می شود. به هر حال اقدامات 
فرهنگی و فعالیت های اجتماعی، نیاز به فضای 

خاص خود دارد. 
بنابراین برنامه های متعدد از جمله کلاس های 
آموزشی، ورکشاپ ها، برنامه هایی که نسل امروز 
نیاز دارد و برنامه هایی که بنا اســت متناسب 
با فضاهای امروز فرهنگی، تدوین شود، نیاز به 
اماکن مختص به خود دارد. اما کتابخانه هایی که 
در گذشته ساخته شده اند و در دهه های پیشین 
برای آنها برنامه ریزی شده است، پاسخگوی نیاز 
امروز ما نیست. به این معنا که مخزنی ساخته 
شــده اند و چندان برای کلاس ها و ورکشاپ ها 
برنامه ریزی نشده اند.وی بیان داشت: در مباحث 
بعدی که باید به آن اشاره کرد، از یک سو یکی 

امــروزه در کتابخانه ها نگاه ها به بخش کودک 
و نوجوان بســیار حساس تر شده و به شدت بر 
روی مســئله کودک و نوجوان تأکید می شود. 
همچنین از سوی دیکر نکته ای که وجود دارد 
این اســت که با پایین آمدن سن بازنشستگی، 
باید برای این افراد نیز برنامه ریزی داشت. به هر 
حال افرادی که نیاز داریم با آنها همراه شــویم 
و آنها را با فعالیت های اجتماعی دعوت کنیم. 
بعضاً بسیاری از آنها با پیچیدگی هایی که امروز 
جامعه ما با آنها درگیر اســت، نیاز به دانستن 
تکنیک ها و مهارت هــای زندگی های امروزی 

دارند.
گــودرزی زاده ابراز داشــت: در یک بازه زمانی 
مشــخص تلقی افکار عمومــی از کتابخانه ها 
مکانــی بــرای مطالعــه و یا مرجعــی برای 
به امانــت گرفتن کتــاب بوده اســت. حتی 
ســالن هایی کــه در حــال حاضر بــه عنوان 
ســالن های مطالعه تعریف شده اند، در گذشته 
به این شــکل جایگاهی نداشته اند. به هر حال 
امروزه با تحــولات اجتماعی و با تغییراتی که 
در ســطح نگاه هــای فرهنگــی جامعه وجود 
دارد، قدر مســلم کتابخانه هــا نیز مأموریت ها 
داشــت. متفاوتی خواهند  و مســئولیت های 
وی اضافه کــرد: کتابخانه ها امــروز به عنوان 
پایگاه های اجتماعی و فرهنگی و به بیان دیگر 
به عنوان فرهنگسراهای اجتماعی این فرایند را 
پیش می برند. امــروز دیگر تعریف از کتابخانه 
تنها به عنوان مخزن کتاب نیســت، بلکه یک 
فرهنگسرای اجتماعی است. منتها برای اینکه 
این تفکر و ایده به هدف برســد و شکل اصلی 
خود را پیدا کند و یک راهبرد صحیحی را بتواند 
پیمایش کند، نیاز به یک ســری از زیرساختها 
دارد. معاون مهندســی و ســاخت اداره کل راه 
و شهرسازی اســتان مرکزی نیز با بیان اینکه 
نخســتین قرارداد کتابخانه مرکــزی اراک در 

ســال ۱۳۹۳ منعقد شد و روند اجرایی احداث 
آن نیز در همان ســال آغاز شده است، گفت: 
بودجه ابتدایی قرارداد این مجموعه ۲۳ میلیارد 
و ۷۰۰ میلیــون تومان بوده اســت که با کش 
و قوس هایی که در خصــوص اعتبارات وجود 
داشــت، اعتبارات به مرور زمان در اختیار این 
پروژه قرار گرفت.اصغر حمزه لویی در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا، افزود: قرارداد ابتدایی که برای 
احداث کتابخانه مرکزی استان مرکزی منعقد 
شــده بود، در مراحل ابتدایی نیمه تمام ماند و 
مجدداً در ســال ۱۳۹۸ قرارداد جدیدی برای 
این مجموعه منعقد شــد تا این پروژه تکمیل 

شود و به اتمام برسد. 
حجم مبلغ قراردادی که در سال ۱۳۹۸ منعقد 
شده ۴۸ میلیارد تومان بوده است که بر اساس 
فرایندهــای مختلف به مجموعه تزریق شــده 
اســت.وی ادامه داد: تاکنــون در مجموع هر 
۲ قــراردادی که برای احــداث پروژه مجتمع 
کتابخانه مرکــزی منعقد شــده، ۲۹ میلیارد 
ریال اعتبار هزینه شــده اســت و بــا اقدامات 
انجام شــده در حال حاضر این پــروژه دارای 

۷۲ درصد پیشرفت فیزیکی است. باید در نظر 
داشــت که برای اتمام مراحل ساخت و احداث 
ایــن مجموعه و بهره برداری کامل از این پروژه 
۹۰ میلیارد ریال دیگر اعتبار نیاز است. الیته از 
محل سفر ریاست جمهوری نیز برای این پروژه 

بودجه پیش بینی شده است.
معــاون مهندســی و ســاخت اداره کل راه و 
شهرسازی استان مرکزی اظهار داشت: مجتمع 
کتابخانه مرکزی اســتان مرکزی در زمینی به 
مساحت ۶۲۰۰ متر مربع با زیربنایی معادل ۱۸ 
هزار و ۵۰۰ متر مربع بنا در ۷ طبقه شــامل ۵ 
طبقه مثبت و ۲ طبقه منفی در اراک ســاخته 
می شــود که به عنوان بزرگترین و عظیم ترین 
کتابخانه مرکزی در ســطح مراکز اســتان ها 
شناخته خواهد شــد. با پیش بینی های انجام 
شده و به شرط آنکه اعتبارات مورد نیاز به موقع 
و در زمان مناســب تخصیص یابد، ساختمان 
مجتمع کتابخانه مرکزی تا پایان سال ۱۴۰۲ به 
بهره برداری خواهد رسید. البته تجهیز کتابخانه 
مرکزی نیز بر عهده نهاد کتابخانه های کشــور 

خواهد بود.
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